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Pane řediteli, na úvod prosím o komplexní hod-
nocení odstávek v roce 2012 v Temelíně. 

Bezpečnost je pro nás nejvyšší prioritou bě-
hem provozu, ale i při odstávkách. Vedle bezpeč-
ného provedení odstávky pro výměnu paliva se za-
měřujeme i na dodržení její délky. Ta je totiž
klíčová pro splnění ročního plánu výroby. Upřímně
řečeno, dosud se nám v této oblasti moc nedařilo.
Letos jsme obě odstávky zvládli bezpečně a v sou-
čtu za 95 dní, tedy o šest dní dříve než bylo pláno-
váno. A rozhodně to nepovažuji za dílo náhody.
Každou odstávku velmi podrobně hodnotíme, po-
jmenováváme si silná i slabá místa, hledáme mož-
nosti jak se zlepšit. Jednoduše řečeno sbíráme
zkušenosti a učíme z nich. V přípravě na letošní rok
jsme za zkušenostmi „šli“ i do ciziny. Udělali jsme
si srovnání s podobnými elektrárnami v zahraničí
a bylo to pro nás velmi cenné. 

V čem se podle Vás odstávky posouvají, čili jaké
pozitivní trendy spatřujete v délce odstávek?

Letos se nám navíc dařilo pracovat opravdu
týmově. Hodně jsme zapracovali na přípravě od-
stávek. Uplatnili jsme přístup „co kdyby“, tak, aby-
chom mohli pružně reagovat v případě, že by něco
nešlo podle plánu. Dobře jsme odstávky řídili a vy-
cházela i organizace operativy. Kvalitně fungovali
i dodavatelé a to bylo pro dobrý výsledek velmi dů-
ležité. Víte, odstávka je složitý organismus, protože
vedle 400 našich zaměstnanců se na její realizaci
podílí i dalších 600 pracovníků z padesáti doda-
vatelských firem. A všichni musí za necelé dva
měsíce zvládnout 10 tisíc odstávkových činností.

Každopádně obě letošní odstávky nám ukázaly
cestu, po které se musíme vydat i v příštích letech,
pokud se chceme dostat na hodnoty, které dosa-
hují nejlepší světové „tisícovky“.

Jak by se střídaly odstávky v JE Temelín po do-
stavbě dalších dvou bloků? 

Nejdůležitější bude sladit odstávky nových
a současných jaderných bloků tak, aby se nepře-
krývaly. Tak jsou již nyní plánovány na našich šesti
českých jaderných blocích v Temelíně a Dukova-
nech. Jsou pro to dva důvody. Ten první je situace
v rozvodné síti. Jaderné elektrány pracují v základ-
ním zatížení a při souběhu odstavení dvou a více
bloků by tato stabilita byla narušena. Spotřebitel
by to samozřejmě nepoznal. V Evropě a také u nás
ve společnosti ČEZ zatím stále existuje záloha
a deficit lze vykrýt dovozem ze zahraničí, nebo
spuštěním záložních zdrojů. Z dlouhodobého po-
hledu to ale není ekonomické řešení. 

Druhým důvodem je plánování kapacit pra-
covníků na práce v odstávkách a to především
u našich dodavatelů. Právě ti nám zajišťují většinu
důležitých prací na zařízení během odstávek. A na
některé speciální práce, například na reaktoráři či
turbináři, je k dispozici opravdu omezený počet
odborníků, kteří pendlují mezi odstávkami na Te-
melíně a v Dukovanech. A po dostavbě Temelína,
přibudou další dva bloky, jejichž odstávky budeme
muset mezi současných šest odstávek vmáčk-
nout. Nebude to jednoduché a bude to klást větší
nároky na držení termínu odstávek i kapacitu od-
borností a specializací našich dodavatelů.

Dosáhnete letos vytýčených 15 miliard kWh
elektřiny? 

Na překročení výroby 15 miliard kilowatthodin
elektřiny máme velmi dobře nakročeno. Díky dobré-
mu provozu během dosavadních 10 měsíců a zkrá-
cením obou odstávek se nám podařilo vytvořit něko-
likadenní rezervu. Teď už bude záležet na provozu
v závěru roku. Jsem přesvědčen, že to zvládneme. Bě-
hem obou odstávek jsme udělali maximum pro to,
abychom bezpečně a plynule oba bloky provozovali
až do další výměny paliva v příštím roce. Každopádně
letošní účty se budou skládat 31. prosince.

Konečnou výrobu ovlivňuje jistě nejen průběh
a doba odstávky, ale i mezidobí… Co vše se mu-
selo udělat proto, aby i toto období probíhalo
tak, abyste 15 miliard vyrobili?

Pro dosažení roční výroby 15 miliard kWh elek-
třiny v podstatě musíme udržet neplánované ztráty
(výpadky) pod dvěma procenty a odstávky zvlád-
nout nejhůře do sta dní. Vypadá to jednoduše, ale
věřte mi, že cesta k 15 miliardám kWh vyrobených
Temelínem za rok není jednoduchá. V roce 2007
jsme zahájili projekt „Bezpečně 15TERA“. Věděli
jsme, že musíme leccos změnit a že to bude i „bo-
let“, ale pokud nechceme špičkovou techniku, kte-
rou máme k dispozici, provozovat na „tříčtvrtečním“
výkonu, tak jiná cesta není. Stabilizovali jsme or-
ganizační strukturu, změnili jsme naše pracovní ná-
vyky, vylepšili zařízení a upravili jsme způsob řízení
odstávky. Pět let jsme na tom velmi intenzivně pra-
covali a věřím, že odměnou nám bude zasloužené
ovoce v podobně 15 TWh vyrobené elektřiny.

Těch 15 miliard hodláte vyrobit „bezpečně“. Co
to znamená?

V bezpečnostních ukazatelích se chceme usa-
dit mezi pětinou nejlépe provozovaných elektráren

„Hlavním výsledek zátěžových testů
bylo potvrzení, že elektrárna Temelín je
dostatečně robustní, stojí na správném
místě a s rezervou odolá i velmi
extrémním přírodním vlivům,“ 
uvedl v rozhovoru pro časopis All for Power ředitel jaderné elektrárny Temelín Miloš Štěpanovský.  

Miloš Štěpanovský

Pohled na jednu z chladicích věží v Temelíně
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ve světě. Tento cíl jsme splnili už vloni, navíc v ně-
kterých oblastech dokonce patříme k absolutní
světové špičce. Na mysli mám ostře sledovanou
radiační ochranu, kde dosahujeme výsledků de-
setkrát lepších než je světový průměr. I přesto ne-
usínáme na vavřínech. Bezpečnost naší elektrárny
je nikdy nekončící příběh, který elektrárnu provází
celým jejím životem. I proto každoročně do moder-
nizace elektrárny a tedy do zvýšení její bezpečnosti
investujeme téměř jednu miliardu korun. Výsledkem
je, že elektrárna Temelín vyrábí 20 procent spotřeby
České republiky a to čistě, bezpečně a s vysokou
spolehlivostí. A zato ta investice rozhodně stojí.

Pojďme nyní k zátěžovým testům. Jaké testy,
návštěvy, zkoušky proběhly v JE Temelín po udá-
lostech ve Fukušimě? 

Po havárii v jaderné elektrárně Fukušima
rozhodla Evropská unie o provedení zátěžových
testů na všech 143 blocích provozovaných v Ev-
ropské unii. Byl to asi logický krok. Optikou Fu-
kušimy jsme se podívali, jak je elektrárna Teme-
lín připravená odolat extrémním přírodním
vlivům. V provedených analýzách odborníci mo-
delově přiváděli bloky do těch nejhorších situ-
ací. Blokům chyběla voda, elektřina, odolávaly
velkým mrazům či srážkám. Přitom odborníci
hledali prostor pro další posílení naší bezpeč-
nosti. V tomto směru pro nás byly zátěžové testy
opravdu velmi cenné.

Kdo vlastně návštěvy (zkoušky, testy) platí?
Spíše, než finančně byl ten proces náročný

časově. Odborníci na něm pracovali půl roku,
prošli obrovské množství dat, záznamů, výpočtů
a plánů. Finančně náročná bude realizace přija-
tých opatření, která se pro obě jaderné elektrárny
pohybuje kolem 1,5 miliard korun. Každopádně
investice do posílení bezpečnosti jaderných blo-
ků, a to kdekoliv na světě, jsou vždy dobře vlože-
né peníze.

Můžete okomentovat červnové výsledky zátěžo-
vých testů, které byly předloženy EK? 

Hlavním výsledek zátěžových testů bylo
potvrzení, že elektrárna Temelín je dostatečně

robustní, stojí na správném místě a s rezervou od-
olá i velmi extrémním přírodním vlivům. Podívá-
me-li se na výsledky podrobně, tak z testů nám vy-
plynuly tři desítky opatření, jejichž realizace dál
posílí bezpečnost elektrárny.

Která doporučení budou uplatněna v praxi – pro-
sím konkrétně?

Některá opatření se týkají dopracování ha-
varijních a provozních předpisů, další jdou do
havarijní připravenosti, například nákup satelit-
ních telefonů pro zajištění komunikace, když
spadne mobilní síť. Nejnáročnější opatření se

týkají zodolnění projektu. Tady jde například
o další rekombinátory, tedy zařízení na odstra-
ňování vodíku v kontejnmentu, nebo mobilní
dieselgenerátory jako jedenáctý zdroj zajištění
elektřiny. Aktuálně máme realizovánu čtvrtinu
opatření a kompletně chceme mít hotovo do
konce roku 2015. 

Můžete okomentovat aktuální prohlášení EK, že
jaderné elektrárny v EU (včetně JE Temelín) mají
„stovky“ nedostatků a bude potřeba investovat
do bezpečnosti desítky miliard…?

Podle závěrů Evropské komise je úroveň bez-
pečnosti evropských elektráren vysoká. Žádnou
z elektráren není potřeba odstavit, ale u všech
existují oblasti, jak dál posílit jejich bezpečnost.
Zátěžové testy EU měly dva cíle. Prvním bylo ve
světle Fukušimy ověřit, zda není v projektu nebo
umístění elektrárny nějaká chyba. Za druhé pak
s využitím zkušeností z Japonska hledat místa, kde
je prostor ke zlepšení. 

My jsme k tomu přistoupili velmi zodpověd-
ně, tato místa jsme našli a teď je nám to vyčítáno
jako nedostatek, i když jen neoficiálně. Mám teď
na mysli situaci, kdy několik dní před oficiálním
zveřejněním výsledků přinesla některá rakouská
a německá média informaci o údajných záva-
žných nedostatcích některých elektráren, mezi
kterými byl uveden i Temelín. Upřímně řečeno,
vzhledem k nejednotnému postoji EU k využívání
jaderné energetiky se tento mediální tlak ze za-
hraničí a rozdílná interpretace výsledků dala

očekávat. Pro nás jsou ale důležité oficiální závěry
Evropské komise, které potvrdily bezpečnost naší
elektrárny.

V jakém směru z hlediska bezpečnosti se mohou
západní jaderné elektrárny učit od českých? Sly-
šel jsem, že například ostraha našich elektráren
je na úrovni elektráren v Německu, … 

Ano, kvalita fyzické ochrany naší elektrárny je
plně srovnatelná s německými elektrárnami, které
patří v této oblasti ke špičce. Jak jsem již uvedl,
daří se nám i v radiační ochraně. Naopak aktuálně
cítíme rezervy v oblasti předcházení a eliminace

chyb lidského faktoru. Dlouhou dobu jsme se totiž
zaměřovali hlavně na zlepšení stavu zařízení. Teď
jsme se dostali do etapy stabilního provozu. To
sebou může nést i určitý pokles pozornosti pra-
covníků elektrárny i dodavatelů. Svým způsobem
je to pro nás určité oranžové světlo. Zkrátka bez-
pečnost jaderných elektráren je komplexní sy-
stém, který není jenom o projektu, betonu nebo
železe, ale jednoznačně sem patří i lidé. I proto
máme řadu programů na to, jak se v této oblasti
zlepšovat. Příkladem může být třeba knowledge
management (předávání zkušeností), nebo náš
dlouhodobý program na zvyšování kvality lidské-
ho výkonu. 

Co nejdůležitějšího vás čeká v závěru roku 2012?
Ten výrobní a investiční pohled jsem uvedl

v předchozích odpovědích. Nejdůležitější akcí
v závěru pro nás byla prověrka od Mezinárodní
agentury pro atomovou energii - Mise OSART
2012. Téměř tři listopadové týdny  nás kontrolo-
valo 12 expertů z osmi zemí. Nebyli to politici, ale
odborníci na jadernou energetiku s rozsáhlými
zkušenostmi. Proto byl jejich pohled zvenčí pro
nás velmi cennou zpětnou vazbou. Obdrželi jsme
11 doporučení, jak některé činnosti ještě vylepšit
a tím si posunout spolehlivost a bezpečnost blo-
ků zase o něco dál. Naopak v šesti případech nás
odborníci vyzdvihli a budou Temelín dávat za vzor
i ostatním světovým elektrárnám. Prověrka tak
splnila naše očekávání.

(čes)

Panoramatický pohled na jadernou elektrárnu Temelín


